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Het moet Crouwel van het hart, dat de opleidingen real estate 

management in ons land weinig tot geen aandacht besteden aan 

het onderwerp architectuur. Volgens hem worden mensen opgeleid 

om met een product te schuiven, zonder er een gevoel bij te hebben 

wat dat product werkelijk inhoudt. Is het voor een architect niet 

aantrekkelijk als een opdrachtgever alleen maar een zak met geld ter 

beschikking stelt en zich verder nergens mee bemoeit? De architect 

kan dan zijn eigen scheppende kunstje doen. Dat moet toch tot de 

mooiste compromisloze bouwwerken leiden? “Nee”, zegt Crouwel 

gedecideerd, “Architectuur ontstaat in wisselwerking met de 

opdrachtgever. Ik heb ook wel opdrachtgevers meegemaakt, die 

tegen me zeiden: ‘jij bent een goeie architect, maak maar iets 

moois’. Dat werkt niet goed. De opdrachtgever moet een visie heb-

ben en een goed idee. Hij moet heel duidelijk weten wat hij wil. Zijn 

visie wordt daarna samen met de architect verbeeld.” Beroemde en 

tegelijk geijkte voorbeelden zijn de Van Nellefabriek in Rotterdam en 

sanatorium Zonnestraal in Hilversum. Beide iconen van de Neder-

landse architectuur zijn tot stand gekomen dankzij een bijzondere 

chemie tussen opdrachtgever en opdrachtnemer. Via discussies, 

botsingen, uitwisseling van standpunten en nachtelijke besprekingen 

zijn schetsen verguisd en omarmd, aangevuld en gecorrigeerd. Beide 

partijen hebben hun ziel en zaligheid in het bouwproces gelegd, 

zodat er uiteindelijk een bezield bouwwerk tot stand kwam.

De Pont

Een minder geijkt voorbeeld is museum De Pont in Tilburg, een werk 

van Crouwel zelf: “De opdrachtgever had een heel helder idee over 

een stedelijk museum voor moderne kunst. Dat werkte voor mij zeer 

inspirerend. Daarnaast kregen we voldoende tijd om te ontwerpen, 

om ideeën te maken, om dingen uit te proberen. Echt alles in dienst 

van het eindresultaat. En dat eindresultaat staat dan ook voor een 

groot deel op het conto van de opdrachtgever.” Ook bij overheden 

is betrokkenheid een noodzakelijke voorwaarde voor inspirerend 

opdrachtgeverschap, zegt Crouwel en wijst op de prestaties van 

wethouders als Gietema, Duivesteijn en Asselbergs: “Deze mensen 

hebben als wethouder mooie projecten voortgebracht en ze hebben 

met elkaar gemeen dat ze een oprechte interesse voor architectuur 

hebben. Als je alleen maar managet en de inhoud aan anderen over-

laat, is er een grote kans dat het mis gaat. Bij de uitbreiding van 

Schiphol heb ik in de loop van de jaren met veel opdrachtgevers 

te maken gehad. En daar heb ik heel direct gemerkt hoe belangrijk 

het is dat ook de topman van het bedrijf zich voor de architectuur 

interesseert. Architectuur is toegepaste kunst en daarmee een middel 

om de visie van de opdrachtgever te concretiseren.”

De Blauwe Stad 

De bezielde samenwerking tussen opdrachtgever en opdrachtnemer 

is kennelijk zó belangrijk, dat het Rijk er sinds 2003 ieder jaar een 

Je moet er even bij blijven 
voor het beste resultaat

Een hoge kwaliteit in de gebouwde omgeving komt tot stand als er een 
goede chemie is tussen opdrachtgever en opdrachtnemer. Hoe beter 
de chemie, hoe groter de kans op kwaliteit. En nu projecten, samen-
werkingsverbanden en contractvormen steeds complexer worden, 
is aandacht voor de rol van de opdrachtgever des te urgenter. Het 
is tegenwoordig een belangrijk aandachtsgebied van de 200-jarige 
Rijksbouwmeester. “De opdrachtgever is niet klaar door het proces 
alleen maar te managen. Hij moet weten wat hij wil en moet oprecht 
geïnteresseerd zijn in de oplossing”, zegt Mels Crouwel.
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prijs van €50.000 voor uitlooft: de Gouden Piramide, ofwel de rijks-

prijs voor inspirerend opdrachtgeverschap. De Rijksbouwmeester is 

juryvoorzitter, zij het zonder stemrecht. De prijs is eerder uitgereikt 

aan Vereniging Natuurmonumenten als opdrachtgever voor de bouw 

van een zeer bijzondere uitkijktoren in de buurt van het Friese Foch-

teloërveen en aan het Amsterdamse Stadsdeel Westerpark voor de 

ontwikkeling van het cultuurpark Westergasfabriek. Vorig jaar ging 

het om projecten van regionaal of landelijk schaalniveau en ging 

op 26 november de prijs naar de partijen die samenwerken bij de 

ontwikkeling van de Blauwe Stad in het Groningse Oldambt: de 

gemeenten Winschoten, Scheemda, Reiderland, de provincie Gro-

ningen, Ballast Nedam Bouw, BAM Vastgoed en Geveke Bouw. 

Crouwel: “Bijzonder is, dat de initiatiefnemers tegen alle prognoses 

en stemmingen in, eerst onder leiding van de provincie en later met 

de ontwikkelaars erbij, een uniek plan hebben weten te realiseren. 

In plaats van je tegen het water te keren, wordt het water hier toe-

gelaten en gebruikt om een regio die in deplorabele staat verkeert, 

er weer bovenop te brengen. Er zijn altijd mensen die roepen dat het 

niets toevoegt. Ik ben onder de indruk van de volhardendheid en de 

correcte wijze waarop men zich niet uit het veld heeft laten slaan 

door tegenstanders en critici. Je moet niet eigenwijs zijn, nee, het 

gaat erom dat je als opdrachtgever een goed idee hebt én dat je dat 

netjes volhoudt. Die combinatie.”

Redelijke zekerheid

Het is prettig voor betrokken partijen als een proces goed verloopt, 

en de partijen zich geïnspireerd voelen, maar wat heeft de burger 

eraan? Uiteindelijk gaat het hem om ruimtelijke kwaliteit. Want op 

het oog heeft de toekenning van de Gouden Piramide aan de Blauwe 

Stad één risico: de bedoelde huizen staan er nog niet. En als dat 

uiteindelijk allemaal witte prefab bungalows worden, gaat het alsnog 

mis. Crouwel: “Er is geen één-op-één relatie tussen proces en resul-

taat, maar de kans dat kwaliteit tot stand komt, is groter wanneer 

het proces voor alle partijen inspirerend is. En andersom: als je 

een coherent plan ziet, dan heb je een redelijke zekerheid dat het 

wordingsproces goed is verlopen.”

Complexer

En dat wordingsproces wordt steeds complexer, tekent Crouwel aan: 

“Zaten vroeger drie mensen om tafel – opdrachtgever, architect en 

aannemer – nu zijn dat er tientallen. Allerlei adviseurs, accountants 

en juristen zijn ook aangeschoven.” Bovendien is, vooral bij grotere 

integrale gebiedsprojecten, lang niet altijd duidelijk wie de 

opdrachtgever precies is; allerlei publieke, semi-publieke en private 

partijen staan in een complexe verhouding aan één roer te draaien. 

Dat kan inderdaad problemen opleveren, bevestigt Crouwel. Zo is 

hij als architect betrokken bij de ontwikkeling van nieuwe stations 

in Rotterdam, Den Haag en Utrecht: “Er zijn meerdere overheden 

en die hebben allemaal hun eigen agenda. Daardoor verloopt overleg 

moeizaam. De partijen zitten te lang met elkaar om tafel. Het is 

beter als ze vóór het project van start gaat, goed overleg hebben en 

dan bepalen wat ze eigenlijk willen. Nu komt het tijdens de rit alle-

maal ter sprake. Die beginstap kan meestal veel secuurder. Vaak 

ontbreekt het aan een precieze omschrijving van het project en het 

traject. Dat wordt gelukkig verbeterd met een gedelegeerd opdracht-

gever per project, die de inbreng van alle opdrachtgevende partijen 

bundelt en die zich inhoudelijk bij het project betrokken voelt. Voor 

het verdere verloop van het proces is dat essentieel.”
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DBFMO-constructies

Een goede projectdefinitie aan de start van een proces wordt zo 

mogelijk nog belangrijker wanneer er gesproken wordt over DBFMO-

constructies (design, built, finance, maintain en operate). De rijks-

overheid heeft bepaald dat elk nieuwbouw- of renovatieproject van 

het Rijk, waarvan de contractwaarde hoger is dan €25 miljoen in 

principe voor deze vorm van publiekprivate samenwerking in aan-

merking komt. De aannemende partij is dan niet slechts verantwoor-

delijk voor de realisatie van het vastgoed of de infrastructuur, maar 

voor de beschikbaarheid ervan gedurende een periode van bijvoor-

beeld twintig jaar. Dus inclusief beheer, schoonmaak en desgewenst 

facilitaire diensten. Crouwel: “Het is bij die contractvorm heel 

belangrijk dat je de vraag helder stelt en duidelijk maakt volgens 

welke criteria je samenwerkingspartners selecteert. En ook hier 

moet je dus eerst goed en lang nadenken over wat je eigenlijk wilt.” 

Crouwel tempert daarmee het enthousiasme waarmee het Rijk de 

geïntegreerde contractvorm omarmt: “Bij projecten waarbij je de 

definitie over de hele lengte van het contract kunt bepalen, is 

DBFMO mogelijk. Dan kan het de creativiteit van de betrokkenen 

versterken. Bijvoorbeeld de verbouwing van het ministerie van 

Financiën. Dat ministerie staat er over twintig jaar ook nog wel. Bij 

een brug of een tunnel kan het ook goed gaan. Maar als zich in de 

contractperiode veel veranderingen kunnen voordoen, is het volgens 

mij lastig. Bijvoorbeeld de nieuwbouw voor het Internationaal Straf-

hof. Dat is een organisatie in opbouw. Daarvoor is het lastig om de 

projectdefinitie nu al voor twintig jaar te bepalen.”

Financiën én kwaliteit

Innovatieve contractvormen kunnen de kwaliteit van het proces en 

het product verbeteren, maar de nadruk wordt volgens Crouwel nu 

te veel bij de financiële voordelen gelegd: “Ik denk dat de eerste vijf 

à tien PPS-en wel goed zullen gaan. Dan is alle partijen er veel aan 

gelegen dat het slaagt. Maar daarna komt het erop aan. Om deze 

contracten te begeleiding denk ik dat je goede beoordelingscommis-

sies nodig hebt. Ik zou willen naar een systeem waarbij er een veto 

uitgesproken kan worden over de architectenkeuze of architectoni-

sche kwaliteit. Dan kun je voorkomen dat het alleen om geld draait. 

Het moet gaan om financiën én kwaliteit.” Om die twee elementen 

op elkaar af te stemmen, kunnen ook projectontwikkelaars bij 

het definiëren van een project een zinvolle inbreng hebben, zegt 

Crouwel. Als voorbeeld noemt hij de planvorming voor herontwikke-

ling van vliegveld Valkenburg: “In overleg met NEPROM hebben we 

er enkele projectontwikkelaars bij gehaald om de gedachten los te 

maken. Om in beeld te brengen wat er allemaal mogelijk is. Dat 

gebeurt ook bij de mogelijke transformatie van het voormalige belas-

tingkantoor in Haarlem. Het blijkt dat projectontwikkelaars bereid 

zijn mee te denken, om daar tijd in te steken. Ook al is er op dat 

moment voor hen nog geen enkele garantie dat ze ook bij de realisa-

tie een rol zullen spelen.” 

Rijksbouwmeester

Het instituut Rijksbouwmeester bestaat dit jaar 200 jaar. In die tijd 

is het werkveld sterk verbreed, legt Crouwel uit. Aanvankelijk was de 

Rijksbouwmeester de architect die de gebouwen van de rijksoverheid 

ontwierp: “De overheid deed al vroeg aan een soort branding. Dat 

kun je aflezen aan de terugkerende architectuur van bijvoorbeeld 

belastinggebouwen.” Na de Tweede Wereldoorlog is de functie van 

Rijksbouwmeester omgevormd tot die van adviseur bij de realisatie 

van rijksgebouwen. Nog weer later zijn het landschap, de infrastruc-

tuur en het cultureel erfgoed als werkvelden toegevoegd. Crouwel: 

“Daarmee is ons werkveld enorm verbreed. Het is veel geïntegreerder 

en veel diffuser geworden. Op dit moment zijn we in discussies 

verwikkeld hoe ver we daarin eigenlijk moeten gaan. Als je alles pro-

beert te omvatten, heb je uiteindelijk niets meer.” De helft van het 

werk van de Rijksbouwmeester bestaat nog steeds uit begeleiding 

van de realisatie van rijksgebouwen. De andere helft bestaat uit advi-

sering, waaronder advisering over inspirerend opdrachtgeverschap. 

Crouwel: “Lezingen, brainstormsessies en prijsvragen. Ik blijf er 

maar steeds op hameren hoe belangrijk het is dat de opdrachtgever 

weet wat hij wil, dat je met veel mensen een goede start maakt zodat 

de definitie van een project goed is doordacht en dat de opdrachtgever 

inhoudelijk betrokken blijft. Dan ben je als opdrachtgever inspirerend.”

‘Als je alles probeert te 
omvatten, heb je uiteindelijk 
niets meer’


